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Autor v článku hodnotí právě proběhnuvší výstavu Infotherma 2010. Zaměřuje se na obor 
tepelných čerpadel a všímá si především nelehké situace, která provází výběr vhodného 
čerpadla ze strany zájemců. Pro potencionální kupce proto chystá vydání "manuálu výběru 
tepelného čerpadla", ve kterém se zaměří na jednotlivé parametry, podle kterých se tepelné 
čerpadlo vybírá. Každý jednotlivě parametr rozebere, uvede případná úskalí, používané 
dezinterpretace a doporučení. Tento materiál uveřejníme v nejbližší době na stránkách TZB-
info. 

Infotherma 2010 je již minulostí. Ve dnech 18.-21. ledna 2010 se na Výstavišti Černá Louka v Ostravě 
uskutečnil již 17. ročník výstavy, která je po pravdě označována za největší specializovanou výstavu 
vytápění, úspor energie a využívání obnovitelných zdrojů v malých a středních objektech. 

Na výstavě bylo 360 firem a v rámci doprovodného programu bylo uspořádáno 12 odborných 
přednášek a seminářů. V průběhu 4 dnů výstavy bylo zaregistrováno 26 000 návštěvníků. Tolik 
základní informace. 

Byl jsem přítomen po celou dobu výstavy, kterou jsem si celou prošel a z profesního zaměření jsem se 
zajímal především o vystavovaná tepelná čerpadla. Doposud největší koncentrace vystavovatelů 
tepelných čerpadel a souvisejících příslušenství u nás, představovala 50 různých výrobců, prodejců 
nebo instalačních firem. 

Z pohledu rozvoje nabídky na trhu by se dalo hovořit o tom, že je to skvělá nabídka, ze které si vybere 
každý zájemce. Když však zájemci o pořízení tepelného čerpadla prošli výstavou, pohovořili s 
vystavovateli a vzali si propagační materiály, zjistili pak doma, že se vlastně dostali do velmi obtížné 
situace, protože nevědí, co si mají vybrat. Ze všech stran slyšeli, že právě to tepelné čerpadlo, které 
vystavuje právě ta a ta firma je to, bez kterého vlastně nemohou žít, protože se mu nabízí ten 
nejdokonalejší výrobek za vynikající cenu a samozřejmě, že ještě získá dotaci z programu Zelená 
úsporám. 

Viděl jsem i tu beznaděj, kdy návštěvníci byli zjevně zaskočeni obrovskou nabídkou tepelných 
čerpadel všech systémů výrobců z různých konců světa, v široké škále cen. Informace, které získali, 
byly většinou protichůdné a podle čeho si má pak člověk vybrat! Bylo mi jich upřímně líto, když snad 
jediným kriteriem, podle kterého se ve většině případů rozhodovali, byla cena. Aby to nebylo tak 
jednoduché, někteří vystavovatelé sdělovali jen základní cenu zařízení, kdyby si je chtěl člověk koupit 
a nainstalovat sám nebo s kamarádem kutilem. Seriozní firmy uváděly ceny tepelného čerpadla i s 
příslušenstvím a montáží, ale tím jejich dodávky vypadaly drahé, na což "jen prodejci" patřičně 
nepoukazovali. Ano, situace to byla značně nepřehledná. Když už zájemce o tepelné čerpadlo byl 
poněkud poučenější (například z internetu) a věděl co je to třeba topný faktor, dostal požadované 
informace, ale vše se mu ještě zkomplikovalo. Mnozí vystavovatelé s cílem ukázat v nejlepším světle 
prodávaný produkt, uváděli hodnoty topných faktorů při nestandardních podmínkách, aby nabízené 
zboží vypadalo lepší ve srovnání s konkurencí, než tomu ve skutečnosti je. V některých případech se 
zcela evidentně jednalo o smyšlené nebo vědomě zkreslené údaje, které se z právního hlediska daly 
posuzovat jako "klamavá reklama", což hraničí s trestnou činností. 

Téměř ve všech stáncích bylo vidět samolepky "ZELENÁ ÚSPORÁM", což každého na první pohled 
upozornilo: POZOR, TADY LZE ZÍSKAT DOTACI. Nechtěl bych hodnotit všechny výrobky, zůstal 
bych stále ještě u zmiňovaných tepelných čerpadel. Prakticky i ty nejhorší výrobky s velmi 
pochybnými parametry, vhodné zcela jistě k vytápění na Kypru nebo Sicílii, byly označovány za 
dotované z programu ZELENÁ ÚSPORÁM, ať už to byla pravda nebo ne. V této kategorii výrobků, 
když na něj není dotace, si ho zákazník prostě nekoupí. Je potom pochopitelné, že se hledají cesty, jak 



dosáhnout toho, aby výrobek byl zapsán do Seznamu výrobků a technologií na Státním fondu 
životního prostředí.  

Obávám se toho, že mnoho vystavovaných tepelných čerpadel nesplňuje předepsané parametry, 
nebudou dosahovat očekávané energetické úspory a ekologické přínosy, o životnosti nemluvě. Povede 
to k tomu, že budou spory mezi dodavateli a zákazníky, které vyústí v soudní řízení, kterých každým 
rokem přibývá. 

Na druhé straně je nutno vyzdvihnout účast a korektní vystupování a jednání firem, které jsou již řadu 
let na našem trhu, dodávají kvalitní výrobky a zajišťují odbornou instalaci a servis. Bohužel byly na 
této výstavě v menšině. Věřme tomu, že se tento stav brzy změní a na našem trhu budou jen a jen 
kvalitní tepelná čerpadla.  

Závěrem bych se chtěl pochvalně vyjádřit k celkově velmi dobré organizaci výstavy, za což 
pořadatelům patří upřímný dík. 

  
 


